

New Middle East and North Africa Coalition to Combat Digital Surveillance

07-June-2021

From [Morocco](#) to the [United Arab Emirates \(UAE\)](#), governments in the Middle East and North Africa (MENA) region are using [digital surveillance tools](#) to identify, surveil, and silence dissidents, journalists, and human rights defenders. Launching on 07 June 2021, the new **MENA Coalition to Combat Digital Surveillance** has come together to [end the sales](#) of digital surveillance tools to repressive governments in the region, fight for a safe and open internet, defend human rights, and protect human rights defenders, journalists, and internet users from governments' prying eyes.

The murder of Saudi journalist **Jamal Khashoggi** on 02 October 2018 demonstrated both the dangerous consequences of targeted surveillance, and the extent of secrecy and impunity in which authoritarian regimes in the region can obtain and deploy sophisticated and oppressive spyware tools. More than two years later, there has been [no real accountability](#) for the government involved, while the NSO Group —whose surveillance tools were allegedly used to target Jamal Khashoggi and [Saudi associates](#) living in exile — has continued to implicate itself in [egregious human rights violations](#) in the region and around the world.

The coalition, co-led by the Gulf Centre for Human Rights and Access Now, welcomes all civil society organizations working to defend freedom of expression, privacy, and fundamental rights to become an active member. Collective civil society action including strategic litigation, public campaigns, regional and international advocacy, and documentation of surveillance cases and human rights violations, will be key to eliminating digital surveillance tools and ensuring human rights across MENA.

The coalition was officially launched during the public session at RightsCon, *Protecting Human Rights Defenders and Activists: Coalition to End the Sales of Surveillance Technology to the MENA Region* on Monday, June 7 at 16:45 CET.

Coalition members

- Access Now
- ARTICLE 19
- Committee to Protect Journalists (CPJ)
- Front Line Defenders
- Gulf Centre for Human Rights (GCHR)
- Human Rights Watch (HRW)
- Iraqi Network for Social Media (INSM)
- Jordan Open Source Association (JOSA)
- Masaar - Technology and Law Community
- Red Line for Gulf
- Reporters Without Borders (RSF)
- SMEX

إعلان تأسيس تحالف الشرق الأوسط وشمال إفريقيا لمكافحة المراقبة الإلكترونية

07-يونيو/حزيران-2021

من المغرب إلى الإمارات العربية المتحدة، تستخدم الحكومات في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا أدوات المراقبة الإلكترونية لتجسس ومراقبة وإسكات المعارضين، الصحفيين، والمدافعين عن حقوق الإنسان. تم إطلاق تحالف الشرق الأوسط وشمال إفريقيا الجديد لمكافحة المراقبة الإلكترونية في 07 يونيو 2021 لإنهاء مبيعات أدوات المراقبة الإلكترونية للحكومات القمعية في المنطقة، والنضال من أجل إنترنت آمن ومفتوح، والدفاع عن حقوق الإنسان، وحماية المدافعين عن حقوق الإنسان، الصحفيين، ومستخدمي الإنترنت من أعين الحكومات المتطفلة.

أظهر مقتل الصحفي السعودي جمال خاشقجي في 02 أكتوبر/ تشرين الأول 2018، العواقب الخطيرة للمراقبة الإلكترونية الموجهة، ومدى السرية والإفلات من العقاب الذي يمكن من خلالهما أن تحصل الأنظمة الاستبدادية في المنطقة على أدوات تجسس قمعية ومتطورة وتنتشرها. بعد أكثر من عامين، لم تكن هناك مساءلة حقيقية للحكومة المعنية، في حين أن مجموعة إن إس أو - التي يُزعم أنها استخدمت أدواتها المراقبة لاستهداف جمال خاشقجي وشركائه السعوديين الذين يعيشون في المنفى - استمرت في التورط في انتهاكات جسيمة لحقوق الإنسان في المنطقة وحول العالم.

يرحب التحالف، الذي يقوده مركز الخليج لحقوق الإنسان وأكسس ناو، بجميع منظمات المجتمع المدني التي تعمل على الدفاع عن حرية التعبير، الخصوصية، والحقوق الأساسية لتصبح عضواً فاعلاً. سيكون العمل الجماعي للمجتمع المدني، بما في ذلك التقاضي الاستراتيجي، الحملات العامة، المناصرة الإقليمية والدولية، وتوثيق قضايا المراقبة الإلكترونية وانتهاكات حقوق الإنسان، عاملاً رئيسياً في القضاء على أدوات المراقبة الإلكترونية وضمان حقوق الإنسان في جميع أنحاء منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا.

لقد تم إطلاق التحالف رسمياً خلال الجلسة العامة في رايتسكون، بعنوان حماية المدافعين عن حقوق الإنسان والناشطين: التحالف لإنهاء مبيعات تكنولوجيا المراقبة في منطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا يوم الاثنين 07 يونيو/حزيران 2021 في تمام الساعة 16:45 بتوقيت وسط أوروبا.

اسماء المنظمات المؤسسة للتحالف:

أكسس ناو
منظمة المادة 19
لجنة حماية الصحفيين
فرونت لاين ديفنדרز
مركز الخليج لحقوق الإنسان
هيومن رايتس ووتش
الشبكة العراقية للإعلام المجتمعي (أنسم)
الجمعية الأردنية للمصدر المفتوح
مسار - مجتمع التقنية والقانون
الخط الأحمر للخليج
مراسلون بلا حدود
سمكس